
اقتصادی6

گــروه اقتصادی - نشســت 
همکاری های تجاری ایران و فدراسیون 
روسیه با حضور محمد امیرزاده عضو 
هیــات نمایندگان اتاق تهران، علیرضا 
پیمان پاک، رئیس ســازمان توســعه 
تجارت و رســتم ژیگانشــین، رئیس 
بخش بازرگانی ســفارت روســیه در 
ایران برگزار شد. در گردهمایی فعالان 
اقتصادی ایران و روسیه که توسط اتاق 
بازرگانی تهران برگزار شد، طرفین طی 
مذاکراتــی رو در رو، راه های توســعه 
تجارت بین دو کشور را مورد بررسی 
قــرار دادنــد. در ابتدای این جلســه، 
نایب رئیس اتــاق ایران و عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران طی ســخنانی با 
اشاره به اینکه هموار کردن راه تجارت 
وظیفــه سیاســت گذاران و متولیان 
امر اقتصاد اســت، گفت: پیشــرفت 
برخی امــور نظیر توســعه ترانزیت، 
نیازمند سرمایه گذاری  است؛ از طرفی 
ارزان ترین راه مبــادلات تجاری آبراه 
اســت؛ بنابراین لازم است دولت های 
ایران و روســیه برای افزایش بازده رود 
ولگا به عنوان بستر مبادلات اقتصادی 
دو کشــور ســرمایه گذاری کرده و با 
یکدیگر همکاری کنند. محمد امیرزاده 
در ادامــه با بیان اینکه مســیر تجارت 
همیشه هموار نبوده و مناسبات تجاری 
ایران و روســیه طی سال های مختلف 
دچار نوساناتی بوده است، گفت: این 
افت و خیزها باید مورد آسیب شناسی 
قرار گیرد و موانع موجود بر سر راه داد 

و ستد فعالان اقتصادی برطرف شود.
او ســپس از ضرورت برقراری 
خطــوط هوایــی و همچنین طراحی 
سیستم مالی برای توســعه مراوادت 

ســخن گفــت و افــزود: روســیه 
دارای ظرفیت هــای بســیاری برای 
همکاری  هــای اقتصادی اســت و در 
مقابل ایران نیز مسیری اطمینان بخش 
برای حمل کالاهای روسی محسوب 
 می شــود. نکته حائز اهمیــت آنکه، 
سیاســت گذاران خلیج فارس را مرکز 
ثقل تجارت جهــان تلقی می کنند؛ از 
این رو روســیه می تواند از طریق ایران 
کالاهای خود را به این منطقه برساند و 

سپس به نقاط دیگر صادر کند.
امیرزاده بــا بیان اینکــه ایران و 
روسیه، در شرایط حاضر دارای مسایل 
مشابه هستند و باید با یکدیگر همکاری 
کنند، گفت: تسهیل صدور ویزا از طرف 
روسیه برای ایرانیان می تواند به تقویت 

همکاری ها کمک کند.
توافق برای پوشش بیمه ای 

مراودات تجاری با روسیه
در ادامــه این نشســت، رئیس 
سازمان توسعه تجارت پشت تریبون 
قرار گرفت و در اظهاراتی با اشــاره به 
اینکه ایران و روســیه در تامین کالاها 
 می تواننــد مکمل یکدیگر باشــند، 
توضیح داد: عمده محصولات روسی 
مورد نیاز ایران است و همچنین بخش 
زیادی از محصولات وارداتی روســیه 

نیز در ایران تولید می شود.
علیرضا پیمان پــاک با بیان اینکه 
ســطح مراوادات تجاری در مقایسه با 
ارتباطات سیاسی ایران و روسیه ناچیز 
اســت، ادامه داد: چنانچه بتوانیم روی 
نقاط مشترک کار کنیم و زیرساخت ها 
را توســعه دهیم، پتانسیل های خوبی 
برای همکاری وجود دارد. بنابراین در 
حال حاضر مهم ترین مساله، شناخت 

ظرفیت ها و پتانسیل های متقابل است.
او با اشــاره به اینکه در گذشــته 
صادرات ایران به روســیه منحصر به 
محصولات کشــاورزی بــود، افزود: 
امــروز، بیش از 60 درصد مراوادت در 
حوزه کالاهای صنعتی است؛ چنانکه 
دارو از جمله داروهای ضدسرطان در 
فهرســت کالاهای صادراتی به روسیه 
قــرار گرفتــه و قرار اســت در حوزه 
صــادرات توربین نیــز قراردادهایی 
منعقد شــود. در عین حال، قرار است 
ایــن همکاری ها به حوزه های دیگر از 
قبیل تجهیزات صنعتی، صنعت هوایی 
و کشتی ســازی هم تسری پیدا کند و 
در این زمینه توافقاتی نیز شکل گرفته 
اســت. پیمان پاک در ادامه به برگزاری 
یک رویداد تجاری در مسکو با حضور 
قطعه ســازان ایرانی اشاره کرد و گفت: 
طی ســه روز برگزاری این نمایشگاه، 
به میزان 700 میلیون یورو موافقت نامه 
میان فعالان اقتصادی ایرانی و روســی 
منعقد شــد که اگــر 20 درصد از این 
رقم نیز به قرارداد منجر شــود، دو برابر 
صادرات ایران در حوزه قطعه خواهد 
بود. او با اشــاره به ضرورت برگزاری 
نشست های تخصصی و رویدادهای 
نمایشگاهی برای آشــنایی دو طرف 
با ظرفیت های یکدیگــر، عنوان کرد 
که ارتباطات نرم افــزاری نیز در زمان 
و هزینــه صرفه جویــی خواهد کرد. 
رئیس سازمان توسعه تجارت در ادامه، 
توافقات صورت گرفته میان دو کشور 
بــرای صادرات تجهیزات پزشــکی، 
ونتیلاتور و ســایر تجهیــزات مورد 
نیــاز در اتاق عمل از ایران به روســیه 
را مورد اشــاره قرار داد و گفت: برای 

آنکه همکاری های اقتصادی شــکل 
بگیرد، زیرســاخت ها باید توسعه پیدا 
کند. بر این اســاس، یکی از اقدامات 
صورت گرفته، توافق برای پوشــش 
بیمــه ای مــراودات از طریق صندوق 
ضمانــت صادرات ایــران و صندوق 
اگزیار روســیه اســت. در این توافق 
مقرر شــده است که صندوق ضمانت 
صادرات، تاجر ایرانی را اعتبارسنجی 
کند و صنــدوق اگزیار نیز اعتبار تاجر 
روس را مــورد ارزیابی قرار می دهد و 
در مرحله بعد، قرارداد همکاری فعالان 
اقتصادی ایرانی و روسیه بیمه می شود. 
پیمان پاک همچنین ایجاد کریدور سبز 
میان ایران و روسیه را از دیگر اقدامات 
زیرســاختی برشمرد و گفت: کریدور 
ســبز به صورت پایلوت برای ارتباط 
گروه های بالغ ایجاد شده تا با کمترین 
معطلی و ارائه حداقلی اسناد کالاهای 
خود را ترخیص کننــد. او در ادامه به 
زیرســاخت های مالی ایجاد شده میان 
دو کشور اشاره کرد و گفت: قرار است 
صندوق هایی ایجاد شود که تسهیلاتی 
در حد یوزانس و سرمایه گذاری، اعتبار 
خریدار و فروشنده و مشارکت در تولید 
ارائه کند. رئیس سازمان توسعه تجارت، 
برقــراری تجارت آزاد میــان ایران و 
کشورهای حوزه اوراسیا را نویدبخش 
آینده ای روشــن برای تجارت در این 
منطقه توصیف کرد و گفت: گروه های 
کالایی برای قرارگرفتن در فهرســت 
تجارت آزاد، تقریبا مشخص شده است 
و مقرر شده که 90 درصد کد تعرفه ها 
صفر شود. همچنین مصوبه ای از سران 
قوا دریافت کرده ایم که ممنوعیت های 
وارداتی ایران برای اوراســیا لغو شود. 

بنابراین پیش بینی  می شود که فهرست 
کالاهای مشمول تجارت آزاد میان ایران 
و اوراسیا اواخر آذرماه میان وزرای این 

کشورها به امضا برسد.
می توانند  ایرانــی  تجــار 
جایگاه جدیدی در روســیه پیدا 

کنند
در ادامه، رستم ژیگانشین، رئیس 
بخش بازرگانی ســفارت روســیه در 
ایران نیز گفت: امکانات بسیاری برای 
ایرانیانی که وارد بازار روســیه شوند، 
تدارک دیده شده است و این امکانات 
می تواند کمک کند که شــرکت های 
ایرانی صــادرات خود را به روســیه 
گســترش دهند و جایگاه جدیدی در 
روســیه پیدا کنند. او با بیان اینکه این 
همکاری می تواند شــامل حوزه هایی 
چــون صنعت هوایی، ماشــین آلات، 
پتروشــیمی و داروسازی باشد، افزود: 
در کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و 
روســیه که در اکتبر سال جاری برگزار 
خواهد شد، بسیاری از این مسایل قابل 
بحث اســت. در این جلسه وزیر نفت 
ایــران و وزیر انرژی روســیه حضور 
خواهند یافت و در آنجا چشــم انداز 
همکاری مورد بررســی قرار خواهد 
گرفت. ژیکانشــین در ادامه گفت که 
بخش تجاری ســفارت روســیه در 
ایران از شــرکت های ایرانی و روسی 
برای توســعه همکاری ها و مناسبات 
تجاری حمایــت می کند. در ادامه این 
نشست شرکت های روسی حاضر در 
هیات تجاری به معرفی خدمات خود 
پرداختند و در نهایت نشســت مذاکره 
مســتقیم بین فعالان اقتصادی ایرانی و 

روسی برپا شد.

مصوبه سران قوا برای لغو 
ممنوعیت های وارداتی از اوراسیا

در نشستی که توسط اتاق بازرگانی تهران و با حضور یک هیات تجاری از روسیه و فعالان بخش خصوصی ایران 
برگزار شد، علاوه بر مذاکرات مستقیم بین دو طرف، رئیس سازمان توسعه تجارت از ابلاغ مصوبه سران سه قوه

 برای لغو ممنوعیت های وارداتی کشور از منطقه اوراسیا خبر داد.

گــروه اقتصادی - بررســی  
ســایت های فــروش تجهیــزات 
اســتارلینک و صحبــت بــا برخی 
فروشندگان نشان می دهد قیمت این 
تجهیزات که به صورت قاچاق، بیشتر 
از بانه به کشــور وارد شــده 20 تا 60 
میلیون تومان است و این در حالی است 
که هنوز هیچ مرجع رســمی کارکرد 
این تجهیزات در ایران را تایید نکرده 
است. برخی از کانال های تلگرامی و 
صفحات اینســتاگرام شروع به تبلیغ 
فروش تجهیزات استارلینک کرده اند. 
فروشندگان قیمت های مختلف بین 
۵00 تــا ۱۵00 دلار، معادل 20 تا 60 
میلیون تومــان را برای این تجهیزات 
مطرح می کنند. عده ای از فروشندگان 
می گویند در منــزل مبلغ را دریافت 
خواهند کــرد، اما برخی دیگر بیعانه 
حدود ۱0 میلیون تومانی درخواست 
می کنند. یکی از فروشندگان در پاسخ 
به اینکه آیا برای اتصال به اینترنت باید 
هزینه ماهانه پرداخت شود؟ می گوید: 
»نه. کل هزینه همیــن ابتدا پرداخت 
می شــود. فعلا اعلام شده استفاده از 
این اینترنت رایگان اســت و تا زمانی 

که اعلام کنند شرایط همین است.«
اما صحبت های فروشــندگان 
متناقض اســت. برای مثال فروشنده 
دیگری می گویــد که خریداران باید 
ماهانه ۱00 دلار هزینه شارژ پرداخت 
کنند. همچنین طبق گفته  فروشندگان، 
هر تجهیزات بــرای فضایی به اندازه 
یک اســتادیوم فوتبال اینترنت تامین 
می کند. یکی از فروشندگان در پاسخ 
به اینکه اگر بعدا تجهیزات به مشکل 
بخورد چه کسی مسئول است؟ نصب 
کننــده تجهیــزات را معرفی کرده و 
می گوید: »این فرد همواره برای پاسخ 
دهی و تعمیرات در دسترس خواهد 
بود.« البته مشخص است که تضمینی 
برای این ادعا وجود ندارد. او همچنین 
در پاســخ به اینکه چه تضمینی برای 
فعــال بودن این تجهیــزات در ایران 
وجود دارد؟ گفت که بعد از پرداخت 
بیعانه، نصاب در محل نصب حاضر 
می شود، اما اگر تجهیزات کار نکرد، 
پــول را پس می دهــد و تجهیزات را 
می برد. به گفته خود فروشــندگان، 
تجهیــزات اســتارلینک بیشــتر از 
شهر بانه وارد می شــود. البته به نظر 

می رســد با توجه به قاچاق بودن کالا 
و همچنین ناشناخته بودن آن، امکان 
سوء استفاده های فراوانی در این زمینه 

وجود دارد.
معیار، سود است

در این رابطه، حمید حســینی،  
عضو هیئت رئیســه اتاق مشــترک 
بازرگانی ایران و عراق، در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: مرزی وجود دارد 
که برخی کالاها از آن ترانزیت شــده، 
به عراق برده می شود، در ۱0 کیلومتری 
مرز پیاده و دوباره به صورت کولبری 
به ایــران وارد می شــود. این کالاها 
عمدتــا لوازم الکترونیــک، موبایل، 
لوازم خانگی، لوازم آرایشی، پوشاک 
و ســایر کالاهایی هســتند که بازار 
دارند؛ بنابراین هیچ چیزی بعید نیست 
و ترانزیت هم از ایران سخت نیست.

به گفته وی عمــده کالاها ابتدا 
وارد بندرعبــاس می شــود، بعد به 
صورت ترانزیت به اقلیم کردســتان 
می رود و دوباره به صورت کولبری به 

ایران برمی گردد. در حال حاضر در بانه 
پاساژهای شیک ساخته شده و انواع 
لوازم خانگی و ســایر کالاها در آن ها 
فروخته می شود. تجهیزات استارلینک 
هم اگر بازار جذابی داشته باشد، وارد 
می شــود، چرا که معیار افراد فعال در 

این حوزه منافع و سود است.
عضو هیئت رئیسه اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عراق با این که دولت 
باید درایت کند و فیلترینگ اینترنت 
را بــردارد تا مردم به مســیری وارد 
نشــوند که دیگر قابل کنترل نباشد، 
تصریح کرد: این تجهیزات هم ممکن 
اســت ابتدا گران باشــد، اما در آینده 
ارزان تر می شــود و هیچ کنترلی روی 
آن نخواهد بود. حســینی در پاســخ 
به اینکه آیــا احتمال کلاهبرداری در 
فروش تجهیزات اســتارلینک وجود 
دارد؟ گفت: معمولا شــاهد این قبیل 
اتفاق ها هستیم، اما مردم این ریسک را 
پذیرفته اند. اینترنت ماهواره ای بیشتر 
در مواردی به کار می رود که دسترسی 

معمولی به اینترنت )کابلی، فیبرنوری، 
دایــال-آپ و بی ســیم( امکان پذیر 
نیســت یا از کیفیت پایینی برخوردار 
اســت. در تعریف این نوع از اینترنت 
بایــد گفت امــواج از طریق ماهواره 
ارسال می شود و کاربر برای دریافت 
آن بایــد از تجهیزات مخصوص آن 
یعنی دیش و دریافــت کننده امواج 
اســتفاده کند. اگر این نوع از اینترنت 
فراگیر شود احتمال تولید تجهیزات آن 
با قیمت کمتر هم ممکن خواهد بود یا 
حتی سیم کارت هایی مانند آنچه در 
تلفن ماهواره ای اســتفاده می شــود 
تولید می شــود اما هنوز برای رسیدن 
به این مراحل زود است. اوایل مهرماه 
برخی از کارشناسان هشدار دادند که 
استفاده از اینترنت ماهواره ای نیازمند 
زیرساخت هایی در داخل کشور است 
و به ایــن زودی ها خبری از اینترنت 
ماهواره ای نخواهد شــد. همچنین به 
گفته آن ها فایل ها و اپلیکیشــن هایی 
در فضای مجازی منتشــر شده که به 

کاربران وعده دسترســی به اینترنت 
ماهواره ای و اســتارلینک را می دهند، 

بی استفاده و البته خطرناک هستند.
عیســی زارع پور هم اخیرا گفته 
بود که اگر کشورهای دیگر بخواهند 
خدمات اســتارلینک به ایران بدهند، 
باید ضوابط ایران را رعایت کنند و بعید 
است به این زودی اینترنت ماهواره ای 

استارلینک در ایران فعال شود.
پــس از این اظهــارات، اخبار 
عجیبــی در فضای مجــازی به نقل 
از ایــلان ماســک خطاب بــه وزیر 
ارتباطات منتشــر شد که رئیس مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، در 
واکنش بــه این توئیت منتســب به 
ایلان ماسک مبنی بر خطاب قراردادن 
عیسی زارع پور، آن را جعلی دانست 
و نوشــت: فیک نیوزسازان مشغول 
کارند. اســتارلینک توســط شرکت 
اســپیس ایکس اداره می شود و طبق 
اطلاعــات مندرج برروی ســایت 

رسمی این شرکت، اکنون ۴0 کشور 
را تحت پوشــش خدمات خود قرار 
داده است و راه اندازی سرویس تلفن 
همــراه جهانی پس از ســال 202۳ 
را هم هدف گذاری کرده اســت. در 
صفحه نقشه وب سایت استارلینک، 
مناطق تحت پوشش خدمات اینترنت 
ماهــواره ای اســتارلینک در جهان با 
سه رنگ مختلف برای مناطق تحت 
پوشــش، مناطقی که در لیست انتظار 
هســتند و مناطقی که بــه زودی به 
استارلینک دسترسی خواهند داشت، 
نشــان داده می شــود امــا طبق این 
اطلاعات، چندین کشــور از جمله 
ایــران و چین شــامل مناطق تحت 
پوشش نیســتند. اکنون داخل سایت  
اســپیس ایکس  و در صفحه مربوط 
به سفارش اســتارلینک، برای بخش 
خانگی، هنگامی کــه نام محله ای را 
مثلا در تهران وارد می کنیم، با این پیام 
روبرو می شویم که استارلینک هنوز 
در محدوده شما به دلیل عدم دریافت 
تاییدیه رگولاتوری، موجود نیست و 
با دریافت مجوز رگولاتوری، محدوده 
مورد پوشش ما گسترش پیدا خواهد 

کرد، بنابراین لطفا قابل دسترس بودن 
استارلینک در محدوده زندگی خود 
را بعــدا دوباره بررســی کنید. همین 
پیام برای ســفارش استارلینک برای 
کاربران تجاری هم تکرار می شود. با 
این اوصاف، با توجه به راه افتادن بازار 
فروش این کالاها در ایران و همچنین 
اظهارات دیگر ایلان ماســک مبنی بر 
فعال شدن اینترنت ماهواره ای در ایران، 
مشخص نیست که آیا واقعا استفاده از 
تجهیزات در کشور امکان پذیر هست 
یا نه؟ به نظر می رســد در خلاء اطلاع 
رســانی درست در این رابطه و مبادله 
غیرقانونی، امکان سوء استفاده بیش تر 
خواهد بود. در همین رابطه مســعود 
اسدپور، رئیس آزمایشگاه شبکه های 
اجتماعی دانشگاه تهران اخیرا گفته بود 
که احتمالا فروشندگان این تجهیزات 
در فضای مجــازی یا تجهیزات غیر 
واقعی می فروشــند یــا تبلیغ دروغ 
می کنند. شاید یک سال دیگر  اینترنت 
اســتارلینک برای تعداد زیادی قابل 
استفاده باشــد، اما ادعای فعلی دروغ 
است چون برای این موضوعات تبلیغ 

عمومی نمی کنند.

وضعیت مبهم تجهیزات استارلینک در ایران

گروه هــای کالایی برای قرارگرفتن در فهرســت تجارت آزاد، تقریبا مشــخص شــده 
اســت و مقرر شــده که 90 درصد کــد تعرفه ها صفر شــود. همچنیــن مصوبه ای از 
ســران قوا دریافــت کرده ایم کــه ممنوعیت های وارداتــی ایران برای اوراســیا لغو 
شــود. بنابرایــن پیش بینی  می شــود که فهرســت کالاهای مشــمول تجــارت آزاد 
میــان ایــران و اوراســیا اواخر آذرمــاه میان وزرای این کشــورها به امضا برســد.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
بازار مسکن گفت: مسئولان وزارت 
راه و شهرســازی بعضا درخصوص 
برنامه ریزی و سیاســت ورزی پروژه 
نهضت ملی مســکن ایــده می دهند 
اما به نظر می رســد توجه چندانی به 

وضعیت بازار مسکن ندارند.
فرشــید پورحاجت اظهار کرد: 
نمی شــود مســئولان وزارت راه و  
شهرســازی، پشــت تریبون درباره 
ســاخت یک میلیون واحد مسکونی 
صحبت کنند اما از وضعیت بغرنجی 
کــه فعالان صنعت ســاختمان با آن 
مواجهنــد غافل باشــند. بــه دلایل 
مختلــف از جمله تعلــل در اجرای 
پروژه نهضت ملی مســکن، تورم به 
مهم ترین بازیگر این روزهای اقتصاد 
مسکن تبدیل شده، چرا که ۱۳ درصد 
تولیــد ناخالص داخلــی، ۱7 درصد 
اشتغال و 2۵ درصد نقدینگی کشور به 
بخش مسکن وابستگی و چسبندگی 

دارد.
در یک ســال اخیــر هزینه 
ســاخت مسکن حدود ۴ میلیون 

افزایش یافت
وی افزود: در یک سال و دو ماه 
گذشته که با نوعی انفعال در اجرایی 

کردن پــروژه نهضت ملی مســکن 
در ایــن وزارتخانــه مواجــه بودیم 
هزینه های ســاخت مرتبــا افزایش 
یافت و تلنبار شــد. اگر تا یک ســال 
قبل می شــد با حدود متری ۵ میلیون 
تومان ایــن پــروژه را جمع و جور 
کرد امروز هزینه هــا به حدود متری 
9 میلیون تومان رســیده اســت. در 
همین یک هفته اخیر از بابت افزایش 
قیمت یونولیت و بلوک های سقفی، 
قیمت هر متــر از واحدهای نهضت 
ملی مسکن ۱00 هزار تومان افزایش 

یافت.
عضــو هیــات مدیــره کانون 
سراسری انبوه ســازان با بیان این که 
آقایان در وزارت راه و شهرســازی، 
اصل را رها کرده و فرع را چسبیده اند 
گفت: وزارتخانه به جای تسهیل گری، 
نقش پیمانکاری به خود گرفته است. 
باید شــرایط را بــرای ورود بخش 
خصوصی بــه طرح جهــش تولید 
مســکن مهیا می کردند اما این اقدام 
را صــورت ندادند و حتــی اعتنایی 
بــه هزینه های بالای تولید مســکن 
نکردند. شــرایط به گونه ای اســت 
که ســازندگان در دالان های پرپیچ و 
خم اداری رها شــده اند. وی با اشاره 

به طرح اصلاح بیمه تامین اجتماعی 
کارگران ساختمانی که توسط مجلس 
در جریان اســت گفــت: پیکره این 
قانون با اقتصاد مســکن، همخوانی 
ندارد و از ســال ۱۳۸۸ که به تصویب 
رسیده همواره مورد نقد بوده و اصلاح 
بوده اســت. در حال حاضر نیز در بر 
همان پاشنه قبلی می چرخد. به گفته 
پورحاجت، بخــش خصوصی باید 
هزینه های ســنگینی را برای پوشش 
بیمــه تعریــف کنــد و خدماتی هم 
دریافت نمی کند. ما از این که کارگران 
زحمتکش از نعمــت بیمه حداقلی 
بهره مند شــوند خوشحال می شویم. 
اما بدون کار کارشناسی، قانونی وضع 
شــده که در آینده نه تنهــا کارگران 
عزیز صاحب بیمه نمی شــوند بلکه 
با فرار ســرمایه ها، تولید مســکن به 
مخاطره می افتد کــه خود عاملی در 
گرانی مســکن اســت. عضو هیات 
مدیره کانون انبوه سازان تاکید کرد: با 
قانون بیمه کارگران ساختمانی، فشار 
ســنگینی به بخــش خصوصی وارد 
شــد؛ در حالی که بخش خصوصی 
این اجازه این نداشت که کارگر را به 
سازمان تامین اجتماعی معرفی کند. 
در نتیجه بســیاری از افراد در سامانه 

تامین اجتماعی، نام خود را به عنوان 
کارگر ســاختمانی ثبت کردند که در 
بین آنها پزشــک هم دیده شد! وی با 
اشــاره به کاهش ۴6 درصدی صدور 
پروانــه ســاختمانی در تهران گفت: 
بخش خصوصی بدون اغراق، توانایی 
ســاخت ســالیانه ۸00 هزار واحد 
مسکونی را دارد اما اقدامات وزارت 
راه و شهرســازی شامل مداخلات و 
عدم مداخلات، دســت و پای فعالان 
صنعت ســاختمان را بسته است. ما 
حتــی در حوزه ی صــدور پروانه ی 
صلاحیتی که می بایســت از وزارت 
راه و شهرســازی اخــذ کنیم دچار 

مشکل هستیم.
پورحاجــت بیان کــرد: امروز 
بر همگان روشــن شــده که اجرایی 
شــدن طرح نهضت ملی مســکن از 
مشــکلاتی همچون نبود تسهیلات 
بانکــی، پایین بودن توان متقاضیان و 
نبود زمین قابل ساخت رنج می برد. از 
آن طرف سازندگان بخش خصوصی 
با مشــکلات عدیده ای شامل تورم 
نهاده های ســاختمانی، طولانی بودن 
فرآینــد صــدور پروانــه، خدمات 
مهندســی معیــوب و هزینه هــای 

دستمزد، بیمه و غیره مواجهند.

مسئولان بخش مسکن از وضعیت بازار خبر ندارند
گــروه اقتصادی - رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران گفت: به 
محض اینکه تعطیلات به پایان رســید مصــرف بنزین کاهش پیدا کرد و اکنون 
روزانه ۱0۵ میلیون لیتر متوســط مصرف کشوری است. همایون صالحی درباره 
روند مصرف بنزین اظهار داشــت: مصرف بنزین پس از کاهش شــیوع کرونا و 
افزایش مسافرت ها بالا رفت، به طوری که در برخی روزها تا ۱20 میلیون لیتر در 
روز هم رسید و این موجب نگرانی شد که مصرف بالا تا کجا و چه زمانی ادامه 
پیدا می کند زیرا تولید در کشور محدود و نهایت در حد ۱0۵ میلیون لیتر در روز 
بوده، در حالی که مصرف بالاتر از این رقم بوده اســت.  وی تصریح کرد: کمبود 
سوخت منجر به این شد که در برخی استان ها محدودیت سوخت رسانی و کارت 
سوخت اعمال کردند،  یعنی باعث شد در برخی استان ها و مناطق بیش از ۳0 لیتر در 
روز هم به شکل سهمیه و کارت آزاد در اختیار خودروها قرار نگیرد، اما این پروژه 
در استان هایی که مصرف بالاتری دارند، اجرایی نشد.  رئیس کانون انجمن های 
صنفی جایگاه داران گفت: به محض اینکه تعطیلات به پایان رسید مصرف بنزین 
کاهش پیدا کرد و اکنون ۱0۵ میلیون لیتر متوســط مصرف کشــوری است که در 
واقع از روند افزایش تا پایان تابستان جلوگیری شد و مصرف روند کاهشی نسبی 

را طی کرده و اکنون در حد همان ۱0۵ میلیون لیتر در روز اســت. وی تاکید کرد: 
واقعیت این است که اگر روند مصرف بنزین در یک بازه زمانی طولانی ادامه پیدا 
کند چاره ای نیست جز اینکه واردات داشته باشیم و یا اینکه پروسه تولید به طریقی 
تغییر داده شود که پاسخگوی افزایش مصرف باشد. صالحی در ادامه به موضوع 
اجرا و توقف تخصیص سوخت به کارت ملی در کیش اشاره و خاطرنشان کرد: ما 
در کشور هر کاری را با آزمون و خطا انجام می دهیم، باور شخصی بنده این است 
وقتی کاری بدون کار کارشناسی دقیق صورت می گیرد به اینجا منجر می شود که 
کار با هیاهو شروع می شود ولی به سرانجام نمی رسد، در طرح پایلوتی که در کیش 
در حال اجرا بود بنا بود برای هر کارت ملی مقداری سهمیه در نظر بگیرند و سهمیه 
خودروها برچیده شود، در حالی که این کار بسیار پیچیده است و نیاز به بسترسازی 
دارد. از طرف دیگر ما معتقدیم هرگونه سهمیه بندی، دونرخی و چندنرخی کردن 
موجب فساد می شود، باید راهکار اساسی برای نحوه توزیع فراورده پیدا کنیم اینکه 
هر چند وقت یک بار شیوه جدید اعمال و بعد آن را متوقف می کنند به جز آسیب 
بیشتر و نگرانی برای مردم حاصلی ندارد، این طرح هم چون امکان نداشت تعمیم 

داده شود، مسکوت باقی ماند.

گروه اقتصادی - قراردادهای تســهیلات بانکی به صورتی تنظیم شود که 
به بانک ها این اختیار داده شــود تا در صورت سررسید و عدم پرداخت مطالبات 

مستقیم بانک از مشتری، بدهی از حساب های بدهکار یا ضامن برداشته شود. 
بانک مرکزی در بخشنامه ای که دوم آبان ماه به بانک ها ابلاغ کرده است تأکید 
دارد: قراردادهای تسهیلات بانکی به صورتی تنظیم شود که به بانک ها این اختیار 
داده شود تا در صورت سررسید و عدم پرداخت مطالبات مستقیم بانک از مشتری، 
بدهی از حساب های انفرادی، اموال و اسناد او و ضامنش نزد بانک برداشت شود. 
تغییر جدید در قراردادهای تسهیلات بانکی به دادنامه قطعی دیوان عدالت اداری 
درباره مفاد آئین نامه وصول مطالبات غیرجاری مؤسسات اعتباری )ریالی و ارزی( 
مربوط می شــود. در بخشــنامه بانک مرکزی آمده است: از این پس، قراردادهای 

اعطای تسهیلات بانکی را به گونه ای منعقد کنند که مشتری )حسب مورد مستأجر، 
جاعل، فروشــنده، عامل و …( و ضامن و یا ضامنین با شرط ضمن عقد به طور 
غیرقابل رجوع به مؤسسه اعتباری اختیار دهند که هرگونه مطالبات مستقیم خود 
را پس از سررسید و در صورت عدم پرداخت، از موجودی قابل برداشت هر یک 
از حســاب های انفرادی مشتری و یا ضامنین )ریالی و ارزی(، اموال و اسناد آنان 
نزد مؤسسه اعتباری راسا و بدون نیاز به حکم قضائی یا اجرایی برداشت کرده و 

به حساب بدهی مشتری منظور کنند. 
همچنین تأکید شده: مشــتری، ضامن و ضامنین در صورت اقدام مؤسسه 
اعتباری به شــرح یاد شــده حق هرگونه اعتراض و طرح دعوی را از خود سلب 

می کنند.

رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران عنوان کرد؛

تخصیص بنزین به کد ملی؛ هیاهویی برای هیچ

دستور بانک مرکزی؛ بدهی مشتریان را از اموال خود یا ضامن بگیرید

عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان:

گــروه اقتصــادی -  فردیــن 
آقابزرگی معتقد اســت؛ بسته حمایتی 
فــوری بورس به دلیل ابهامات کلان به 
ویــژه در نرخ بهره و عرضه اوراق اخزا 

اثرگذاری لازم را ندارد.
فردین آقابزرگی، کارشناس ارشد 
بازار ســرمایه درباره وضعیت بسته ۱0 
بندی حمایت از بازار ســرمایه گفت: 
چند بند در همین بسته حمایتی فوری 
ابهام دارد به طوری که نرخ سود سپرده 

و بهره با رشد شاخص کل مغایرت دارد 
بنابراین این بسته نمی تواند اثرگذاری 

لازم را داشته باشد،
وی با اشــاره به اینکه در دو روز 
گذشته شاخص کل تنها با ۵ الی 6 نماد 
شــاخص ســاز مانند فولاد، گل گهر 
و شبندر مثبت شــده و این نوع مثبت 
شدن چیزی از مشکل بازار حل نمی کند 
گفت: امروز برای مثبت شــدن اساسی 
بازار سرمایه باید متغیرهای کلان مانند 

نرخ بهــره تغییر کند و زوم کردن وزیر 
اقتصاد و رئیس سازمان بورس بر روی 
نرخ بهره بیــن بانکی فایده ای نخواهد 

داشت
ایــن کارشــناس بازار ســرمایه 
تصریح کرد: باید به صورت ویژه نرخ 
بهره کاهشی شــود، به ویژه نرخ مؤثر 
اوراق اخزا که در آستانه سود ۳0 درصد 
معامله می شــود به شدت کاهش یابد 
وگرنه بازار سرمایه واکنش خوبی نشان 

نخواهد داد.
کارشــناس بازار سرمایه بسته ۱0 
بندی فوری حمایت بورس را نشــان 
دهنده توجه ویژه به سهامداران دانست 
و گفــت دولت برای اثر گذاری باید آن 
را تقویــت کرده و بر روی عوامل کلان 

مانند نرخ بهره، اوراق اخزا، بهره مالکانه، 
عوارض صادرات، نرخ خوارک صنایع 
تمرکز کند. آقابزرگی در پاســخ به این 
سوال که برخی از مخاطبان خبرگزاری 
مهر معتقدند، حقوقی ها همیشه عرضه 
کــرده و نمی گذارند بازار جان گرفته و 

عمدی در عرضه حقوقی وجود دارد، 
گفت: این نکته را قبول ندارم که عمدی 
در عرضه وجــود دارد، اگر مؤلفه های 
بنیادی بازار برای خرید جذاب باشــند 
خود حقوقی ها در صف قرار می گیرند، 
اکنون مؤلفه های بنیادی بازار جذابیت 

لازم را نداشــته و برخی عوامل اساسی 
مانند نرخ اوراق اخزا باعث شــده بازار 
بــه صورت فرسایشــی ریزش کند و 
رشــدهای این دو روز نیز تنها در چند 
نماد شاخص ســاز بوده وگرنه کلیت 

بازار منفی است.

آقابزرگی کارشناس ارشد بازار سرمایه ؛

بسته حمایت فوری از بورس کارایی لازم را ندارد
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